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ACTA DEL PLENARI DEL CONSELL DE CIUTAT 

 

 

Saló de Cent, Ajuntament de Barcelona  

Dijous, 17 de desembre de 2015, 19.00 hores 

 

 

Actua com a presidenta l’alcaldessa, Sra. Ada Colau.  

 

Vicepresidència primera: Sra. Maria Hernández, presidenta del Consell de la Joventut 

de Barcelona (CJB).  

 

Vicepresidència segona: Sr. Alejandro Goñi, president de PIMEC-Comerç. 

 

 

En representació dels grups municipals 

 

Sr. Josep Garganté, en representació del grup municipal de la Candidatura d’Unitat 

Popular (CUP); Sra. Trinitat Capdevila, en representació del grup Municipal d’Esquerra 

Republicana de Catalunya (ERC); Sr. Raimond Blasi, en representació del Grup 

Municipal de Convergència i Unió (CiU); Sra. Gala Pin, en representació del Grup 

Municipal de Barcelona en Comú (BComú); Sra. Montse Ballarín, en representació del 

Grup Municipal del Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC); Sra. Marilén Barceló, en 

representació del Grup Municipal de Ciutadans (C’s). 

  

 

En representació dels consells ciutadans de districte 

 

Sr. Jordi Gras, en representació del Consell Ciutadà de Sant Martí; Sr. Antonio Guillén, 

en representació del Consell Ciutadà de Sants-Montjuïc; Sr. Josep Ortiz, en 

representació del Consell Ciutadà de Nou Barris; Sr. Enric Sánchez, en representació 

del Consell Ciutadà de Ciutat Vella.  

 

 

En representació dels consells sectorials de la ciutat 

 

Sr. Enric Francés, en representació del Consell Municipal d’Entitats de Barcelona 

(CMEB); Sr. Miquel Nadal, en representació del Consell Assessor de la Gent Gran; 

Sr. Vicenç Gasca, en representació del Consell Municipal de Ciutat i Comerç; 

Sr. Antoni Lucena, en representació del Consell de Cultura; Sra. Mercè Torres, en 

representació del Consell Municipal de Benestar Social. 

 

 

En representació de les institucions rellevants de la ciutat 

 

Sr. Vicenç Tarrats, en representació de Comissions Obreres del Barcelonès (CCOO); 

Sra. Patricia Gabancho, en representació de l’Ateneu Barcelonès; Sr. Juan José 
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Casado, en representació de la Unió General de Treballadors de Catalunya; Sr. Albert 

Riera, en representació de la Federació d’Associacions de Mares i Pares d’Alumnes de 

Catalunya; Sra. Mireia Recio, en representació de Foment Nacional del Treball; 

Sr. Lluís Toledano, en representació de la Taula d’Entitats del Tercer Sector Social de 

Catalunya; Sra. Carme Panchón, en representació de la Universitat de Barcelona; 

Sr. Josep Parcerisa, en representació de la Universitat Politècnica de Catalunya; 

Sra. Carme Gibert, en representació del Reial Automòbil Club de Catalunya (RACC); 

Sra. Montserrat Morera, en representació del Consell d’Entitats de Barcelona. 

 

 

En representació de les entitats del Fitxer General d’Entitats Ciutadanes 

 

Sra. Maria Rosa Lunas Masnou, presidenta de la Federació d’Organitzacions 

Catalanes de Gent Gran, Dones i Família (FOCAGG); Sra. Eulàlia Perarnau i 

Sra. Lluïsa Erill, en representació del Secretariat d’Entitats de Sants, Hostafrancs i la 

Bordeta; Sr. Ramon Tornero, en representació de la Federació d'Entitats 

Excursionistes de Catalunya; Sr. Jordi Puig, en representació de la Xarxa Comunitària 

de Sant Antoni.  

 

 

Persones d’especial rellevància ciutadana 

 

Sr. Enric Estrenjer Mortes; Sra. Rosa Romeu Tarragona; Sra. Adela Subirana; 

Sr. Joaquim Calvo; Sr. Rafael Manzanera; Sra. Elisenda Rius. 

 

 

Persones del Registre Ciutadà 

 

Sr. Carlos Aledo Torres; Sr. Emilio Ruiz Pérez; Sra. Mayte Regodón; Sr. Jacint Ribas; 

Sra. Cristina Dacruz. 

 

 

Persones convidades 

 

Sra. Assumpció Vila, síndica de Greuges de Barcelona.  

 

 

 

Han excusat la seva assistència a aquesta sessió 

 

Sr. Joan Bordetas; Sr. Antonio Fortes; Sr. Javier Garcia Bonomi; Sr. Manuel Cases; 

Sra. Raquel Díaz; Sr. Josep Molina; Sr. Salvador Barrau; Sr. Jordi Crisol; Sra. Alba 

Cuevas; Sra. Concepció Pujolar; Sra. Inma Fernández; Sr. Joaquim Calvo; Sr. Miguel 

Angel Fraile; Sra. Gemma Altell; Sra. Montse Balaguer; Sra. Neus Bonet; Sr. Eugeni 

Forradelles; Sra. Ana Menéndez. 
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PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

2. Intervenció de l’alcaldessa. 

3. Torn de paraules. 

4. Presentació, debat i votació del Dictamen de Pressupostos i 

Ordenances Fiscals. 

5. Presentació de l’informe de renovació del Consell de Ciutat. 

6. Torn obert de paraules. 

 

INICI DE LA SESSIÓ 

 Alcaldessa (Sra. Ada Colau Ballano) 

Saluda els assistents i diu que és un honor i un plaer presidir per primera vegada, com 
a alcaldessa de Barcelona, el Consell de Ciutat, òrgan màxim de participació de la 
ciutat.  

1. Aprovació de l’acta anterior 

Inicia el Plenari amb el punt número 1 de l’ordre de dia, que és l’aprovació de l’acta 
anterior. Atès que ningú no vol fer cap esmena ni comentari, la dóna per aprovada.  

2. Intervenció de l’alcaldessa  

Passa al punt següent, que és la seva intervenció. Explica que intentarà ser breu, i que 
després d’alguns punts com a presentació d’aquest inici de curs, hi haurà un torn de 
paraules perquè la intervenció adopti la forma d’un diàleg i es basi en l’intercanvi 
d’idees.  

Recorda que aquest és el primer Plenari del Consell de Ciutat que presideix i que, a 
més a més, és el primer i el darrer que es fa amb la composició actual d’aquest màxim 
òrgan de participació institucional de l’Ajuntament de Barcelona, perquè, després de 
renovar-lo durant el quart trimestre del 2015, està previst que el proper Plenari —que 
es farà a finals de gener o com a molt tard a principis de febrer— ja compti amb la 
nova composició. 

Es refereix al fet que l’any passat el Consell de Ciutat va celebrar el desè aniversari 
des de la seva creació. Explica que durant aquests anys el Consell ha anat concretant 
quin paper li pertoca, sobretot a partir del debat sobre les seves funcions i objectius. 
Suposa que, com a bon consell de participació, aquest és un tema que sempre 
l’acompanyarà. En aquest sentit, el procés participatiu de l’any 2008, que va donar lloc 
al document Rol, organització i línies de futur, va ser un avenç important i des 
d’aleshores ha esdevingut el full de ruta d’aquest òrgan. 

Puntualitza que ella coneixia aquest òrgan essencialment en la distància, com a 
ciutadana i com a activista, a través de diferents entitats en què participava i que sabia 
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que participaven aquí —com ara la FAVB—, però que mai no hi havia tingut un vincle 
directe. La relació més propera que va tenir-hi va ser el 2012, quan es va fer un 
dictamen per recolzar la moció de suport a la Iniciativa Legislativa Popular (ILP) per a 
la regulació de la dació en pagament, l’objectiu de la qual era aturar els desnonaments 
i garantir el lloguer social, un tema que, com tothom sap, li és molt proper. Recorda 
que, efectivament, aquest Consell li va donar suport i va aconseguir que arribés al 
Plenari Municipal. Per això recalca que té un bon record de quan hi va tenir un 
contacte directe com a ciutadana. 

Assenyala que aquest espai participatiu ha tingut un gran valor per al disseny de les 
polítiques públiques municipals, i que tenen la voluntat que el continuï tenint o que fins 
i tot s’ampliï. Es tracta d’un espai molt ampli, amb moltes veus representades; un espai 
divers i, per tant, un ens complex de gestionar i també complex a l’hora de deliberar, 
però entenen que aquesta diversitat d’opinions i de perspectives constitueix un actiu 
ciutadà de primer ordre i que en moments com els actuals adquireix especial 
rellevància i importància. 

Afirma que, des de l’Ajuntament, amb el nou govern, es comprometen a donar 
visibilitat a aquest Consell. Són conscients que això no sempre ha estat fàcil i que 
aquesta ha estat una de les seves demandes: adquirir més visibilitat, fins i tot per a la 
ciutadania mateix. No obstant això, recorda que hi ha hagut moments concrets en què 
ha tingut visibilitat; per exemple, quan es va fer el dictamen sobre els Pressupostos i 
les Ordenances Fiscals de l’any 2012: va protagonitzar el debat polític al Plenari 
Municipal i se’n va fer ressò. Amb tot, és evident que es pot fer molt més per a la 
visibilitat d’aquest Consell. 

Tot seguit fa un petit apunt personal que creu que comparteix el conjunt del govern; en 
qualsevol cas, en deixa constància com una proposta de debat per a tot el Consell i, 
en especial, per als grups municipals. Com ha assenyalat en altres ocasions, ella és 
partidària que aquest Consell pugui parlar amb veu pròpia en el Plenari Municipal i que 
hi pugui intervenir directament. De fet, això seria el mínim. Entén que, si és el màxim 
òrgan de participació, hauria de ser molt senzill aconseguir un consens polític entre els 
diferents grups per modificar el reglament, i que, quan hi hagi dictàmens, sigui el 
mateix Consell el que pugui parlar, tal com fa la síndica.  

Continua la intervenció dient que, a més de parlar de l’espai de participació, de com es 
fa sentir i de com es visibilitza, també cal parlar del propòsit d’aquests espais de 
trobada, de com cal treballar —plegats i plegades— per millorar els objectius de la 
ciutat, per coproduir polítiques des de la participació i la transparència, temes amb els 
quals aquest govern municipal —com tothom sap— s’ha compromès especialment. 
Per això esperen que el Consell de Ciutat, tal com li pertoca, sigui molt exigent amb 
ells. 

Comenta que hi ha un primer repte claríssim, que és el nou plantejament del Pla 
d’Actuació Municipal (PAM), en què es discuteix l’estratègia de la ciutat per als propers 
anys. Li consta que el Consell de Ciutat ja té un grup de treball que està treballant en 
aquest tema. A partir del gener, però, començarà un procés participatiu. Per això 
convida totes les entitats i els sectors que representen a implicar-s’hi al màxim, perquè 
segur que així sortirà molt millor. 

També aprofita per comentar breument quin és el plantejament del nou govern 
municipal. Recorda que des de les darreres eleccions municipals, que van tenir lloc el 
24 de maig, ja han passat sis mesos. Potser és massa d’hora per fer balanços a fons, 
però cal constatar algunes coses. El 24 de maig es va expressar una cosa: que s’estan 
vivint temps de canvis; de molts canvis, a diferents nivells, i no només polítics, sinó de 
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molts tipus. Els canvis, les èpoques de canvis, comporten incerteses, neguits, 
angoixes, però també esperances, expectatives, propostes... I ells són aquí per 
intentar que aquests canvis serveixin, entre moltes altres coses, perquè la ciutadania 
pugui ser molt més protagonista de les polítiques públiques. 

Creuen que, en general, el país, la societat, i en especial la ciutat de Barcelona —
perquè tradicionalment ha estat així— té un tresor molt valuós: la seva ciutadania, el 
seu teixit social, associatiu, cultural i professional. Barcelona té un nivell d’organització 
social que se situa molt per sobre del de la mitjana d’altres ciutats. Això vol dir tenir un 
tresor immens, perquè significa tenir una intel·ligència enorme i una ciutadania 
compromesa amb la ciutat. Per tant, si un govern municipal, tingui el color que tingui, 
no sap aprofitar això, és que és miop. Per això entenen que aquests moments de canvi 
són una gran oportunitat perquè aquesta ciutadania, activa i compromesa, tingui més 
veu que mai i sigui més protagonista que mai. 

Pel que fa a ells, es comprometen que aquests moments de canvi —i el canvi que pot 
representar també el nou govern municipal— no esdevinguin simplement un canvi de 
sigles o un canvi de noms o un canvi de cares, sinó que generin canvis més profunds, 
tant en les prioritats de les polítiques públiques i de la ciutat en general, com en les 
maneres de fer. Creu que un dels temes que està molt present en els debats de la 
societat —insisteix que no es refereix només a l’Ajuntament, sinó a l’àmbit de ciutat— 
és, precisament, com canviar les maneres de fer, com millorar la nostra democràcia. 
La nostra democràcia té moltes coses bones; els nostres pares i els nostres avis van 
lluitar molt per aconseguir el que tenim avui, i els hi estem profundament agraïts, però 
també s’han produït molts canvis en la societat; per això, cal actualitzar les nostres 
institucions i les nostres maneres de fer per millorar-les en allò que puguem. 

Continua dient que aquests temps de canvis també comporten més pluralitat que mai, 
tant en la política com en general, i que, per tant, també són temps de diàleg, d’acords, 
de pactes, de negociacions... Assenyala que a ells, en concret, com a govern 
municipal de la ciutat, això els anima, per exemple, a prioritzar —i ho han començat a 
fer des del principi— les polítiques socials en un moment de crisi i d’emergència social 
com l’actual, però també els obliga —encara que no ho senten com una obligació, sinó 
que els agrada fer-ho— a treballar des del màxim diàleg possible. Insisteix, una 
vegada més, que aquest diàleg no es limita a l’àmbit de l’Ajuntament, amb els grups 
municipals, sinó que comprèn el conjunt de la ciutat. 

Afegeix que això els du a repensar què entenen per participació. Explica que en 
aquesta ciutat, al llarg dels anys anteriors, i en els mandats anteriors també, s’han fet 
coses molt bones i que cal posar-les en valor, però que segurament hi ha coses que 
es poden millorar. Puntualitza que el fet de tenir òrgans de participació no vol dir 
necessàriament que s’estigui participant d’una manera efectiva i positiva des d’un punt 
de vista qualitatiu. Per tant, han de repensar també els òrgans de participació, potser 
fins i tot simplificant els òrgans de participació de la ciutat: potser n’hi hauria d’haver 
menys i haurien de ser més efectius. Aquest és, entre molts d’altres, un dels debats de 
ciutat que hi ha sobre la taula. També hi ha un procés anterior inacabat. Cal aprofitar 
tota la feina feta pel que fa al reglament de participació, i aconseguir que es pugui dur 
a terme i actualitzar amb el màxim consens possible.  

Es refereix de nou a aquests temps de canvis, de diàleg, d’acord i de pactes i 
assenyala que també són temps de treballar molt en xarxa, tant a la ciutat, com a fora 
de la ciutat, i fa una reflexió que vol compartir amb el Consell Municipal. Recorda que 
estem en un món global, on les ciutats cada vegada tenen més importància, perquè 
s’hi estan produint molts canvis i també moltes incerteses. Per tant, moltes de les 
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reflexions actuals sobre com podem millorar el nostre model no són una qüestió 
només nostra, del nostre país, sinó que són d’abast europeu. 

Es refereix a crisis tan importants com la crisi humanitària dels refugiats, que és la crisi 
humanitària més greu de les darreres dècades i que qüestiona tot Europa, i explica 
que atès que els estats —especialment l’estat espanyol— són lents a l’hora d’actuar, 
són les ciutats les que han de donar-hi una resposta, perquè són l’espai de la vida 
quotidiana, de la immediatesa, on les coses no poden esperar, on les demandes han 
de tenir una resposta. Des del seu punt de vista, les ciutats —en especial Barcelona, 
perquè tenim la sort que és un referent internacional— estan cridades a tenir cada 
vegada més protagonisme; així ho ha constatat en els viatges que com a alcaldessa 
ha fet a Europa i en els quals ha participat en xarxes de què Barcelona és membre.  

Afirma que, per tant, han de treballar per temes tan importants com les crisis 
humanitàries, o la lluita contra les violències masclistes, que desgraciadament ara 
mateix és un dels temes de màxima actualitat. Diu que són coses que clarament no es 
poden resoldre només en l’àmbit municipal. Pel que fa a l’escala més local, dins de les 
grans polítiques caldria repensar la política de l’autosuficiència energètica, de quina 
manera es pot millorar el transport públic i la mobilitat, precisament en uns moments 
en què s’està en prealerta per temes de contaminació; aquest també és un tema que 
s’ha de concretar a les ciutats. Reitera que aquests grans temes tampoc no els poden 
pensar sols; com a mínim s’han de pensar a escala metropolitana, des de la 
cooperació i des del concert amb altres administracions. 

Explica que és per això que deia que és un moment de grans reptes, de grans 
preguntes. Li sembla que són temps apassionants; uns temps gens fàcils però, en 
qualsevol cas, apassionants, amb elements de canvis, d’esperances, d’incerteses, de 
diàleg i d’acord, de treball en xarxa i d’un creixent protagonisme de les ciutats. Diu que 
són conscients que moltes d’aquestes grans qüestions no les podran resoldre ni en un 
any ni en dos, però que està convençuda que Barcelona, que ja és una ciutat 
meravellosa, que segur que tothom que és aquí se l’estima profundament, podrà 
aconseguir destacar més com a ciutat de referència i fer que encara sigui més amable 
amb els seus veïns i veïnes i amb els visitants, i més solidària i més justa i més 
democràtica. Insisteix que tot això només es podrà fer en la mesura que siguin 
capaços articular aquests espais de coprotagonisme ciutadà. sense arrogància, però 
amb tota l’ambició i amb tota la determinació. 

 El Sr. Enric Canet (en nom del Casal dels Infants del Raval) 

Diu que vol fer tres aportacions. La primera és agrair les èpoques anteriors del 
Consell: sempre, des l’alcalde Hereu, els governs municipals han tingut la voluntat 
d’escoltar el Consell de Ciutat. La segona és l’alta sensibilitat de tots els grups i de 
totes les entitats i de tots els grups polítics envers els grups més desafavorits. Durant 
aquest temps, el treball en favor dels grups més desfavorits socialment i de les 
persones més desafavorides ha estat el centre d’acció del Consell de Ciutat. La 
tercera és que —tal com comentaven l’altre dia amb el grup del PAM— ells han de 
continuar estant en el Consell de Ciutat, no pas per defensar la seva entitat ni el seu 
grup ni el col·lectiu en què estan més representats, sinó, fonamentalment, per 
continuar defensant la ciutat i les persones que la formen.  

 Alcaldessa 

Explica que està previst que hi hagi la intervenció d’un representat de cada àmbit i 
demana qui vol prendre la paraula.  
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 Sra. Carme Panchón (vicerectora de la Universitat de Barcelona) 

Després de saludar els assistents, diu que subscriu totalment la intervenció del 
Sr. Enric Canet. Tot seguit es refereix a la intervenció de l’alcaldessa, que qualifica de 
breu, però molt rica en continguts. 

Com a representant de la Universitat de Barcelona, considera que la seva experiència 
en aquest Consell ha estat molt enriquidora. Ha pogut treballar en un parell de 
projectes i és un aprenentatge per a totes les persones que en formen part, atès que 
s’aporten diferents perspectives, sempre —tal com deia el Sr. Enric Canet— amb la 
visió àmplia i transversal de ciutat. 

Una de les funcions de la universitat —a més de la docència, la recerca i la 
transferència de coneixements— és aquesta implicació en la realitat, en l’entorn social, 
tant en l’àmbit global com en el local, però des d’una perspectiva crítica i 
transformadora. Aquesta és potser una de les expectatives o dels interessos que tenen 
les universitats que formen part d’aquest Consell de Ciutat.  

Fa referència al fet de donar més visibilitat al Consell de Ciutat, segons ha assenyalat 
l’alcaldessa. No hi ha dubte que el Consell de Ciutat és un lligam molt important entre 
la ciutadania i el govern municipal; és una representació ciutadana basada en el 
diàleg. I els objectius de millorar la participació, potser de reorientar-la, tal com ha 
assenyalat l’alcaldessa, són importants. Matisa que d’espais, ja n’hi ha, però que cal 
cercar-ne altres en funció de les necessitats que vagin sorgint.  

Aclareix que aquest preàmbul és fruit d’algunes de les coses que al llarg d’aquest 
temps també s’han anat plantejant: el resultat de la participació i del seu impacte; és a 
dir, quin percentatge de la participació té un impacte en el canvi d’actuacions o en la 
presa de decisions. Quan es fa una feina, les persones quan s’impliquen en diferents 
processos participatius volen saber fins a quin punt el seu treball pot incidir en el canvi 
d’actuacions o en la presa de decisions.  

Finalment, vol celebrar que s’hagi posat en marxa el grup del Pla d’Acció Municipal, 
del qual ella forma part. Un dels reptes, molt engrescador, que l’altre dia comentaven 
els companys i companyes que van constituir el grup consisteix a trobar un equilibri —
difícil, però no impossible— entre l’activitat que caldrà fer en aquest procés des dels 
districtes i la participació del Consell de Ciutat.  

 Sr. Enric Francès (en nom del Consell Municipal d’Associacions) 

Explica que fa un parell d’anys, en l’apartat de «Torn de paraules» del butlletí 
electrònic del Consell de Ciutat, una sèrie d’associacions van formular 10 idees; 
algunes d’elles s’han tirat endavant, però d’altres encara s’han de desenvolupar. 
Tenen a veure amb la participació a Barcelona i ara les voldria reproduir aquí. Són les 
següents: 

1. Aconseguir que la participació ciutadana transformi la societat cap a formes de 
democràcia més participativa i radical.  

2. Generar canvis en les estructures polítiques transformant els mecanismes de 
presa de decisions.  

3. Redefinir el rol de la representació amb mandats imperatius i no únicament 
delegatius.  
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4. Avançar en el reconeixement d’una doble legitimitat en l’acció política. 

5. Generar canvis en les administracions públiques mitjançant la introducció de 
pràctiques de transparència i de rendició de comptes.  

6. Capacitar la ciutadania perquè les relacions amb els altres siguin més plenes 
de valors i de pràctiques democràtiques.  

7. Fer que en els procediments de participació els participants no es limitin 
exclusivament a opinar, sinó que també puguin coproduir solucions polítiques. 

8. Corregir les desigualtats entre els participants amb mitjans, formació, etc., per 
tal de millorar la qualitat democràtica de les conclusions.  

9. Convèncer tots els responsables tècnics i polítics del fet que fer política d’una 
manera determinada significa cultivar la democràcia i avançar cap a polítiques 
més efectives.  

10. Demostrar a la ciutadania que el seu compromís de participació en les 
polítiques públiques suposa un bon aprenentatge i una possibilitat real 
d’incidència. 

Reitera aquestes idees, felicita els nous membres —tant els polítics, com els que són 
fruit de la renovació que s’està duent a terme al Consell— i agraeix l’atenció que li han 
dispensat.  

 Sr. Vicenç Gasca (en nom del Consell Ciutat i Comerç) 

Comenta que per a ell aquest també és l’últim plenari del Consell i que vol agrair, 
sobretot, l’assistència que hi ha hagut, l’enriquiment i el fet que gairebé sempre es 
posin els interessos de la ciutat per davant dels interessos del col·lectiu. Segons 
comentava el Sr. Canet, les demandes que hi havia des del sector del comerç de 
vegades quedaven minimitzades pels grans problemes socials que té la ciutat: és 
enriquidor que posem el bé comú per davant del bé particular. 

Vol agrair a tots els membres del Consell l’ajuda que li han proporcionat i el fet que ara 
pugui veure la ciutat d’una manera molt més transversal.  

 Sr. Jordi Gras (en nom del Consell Ciutadà del Districte de Sant Martí) 

Explica que una cosa que preocupa molt als districtes de Barcelona és la participació 
ciutadana. Entenen que l’Ajuntament de Barcelona també va en la mateixa línia, però 
potser perquè és el començament del nou mandat. Veuen que van amb temps 
diferents i això els inquieta, perquè els ciutadans tenen moltes ganes de participar. Es 
refereix al fet que tot i que, normativament, per exemple, els consells ciutadans de 
districte s’han de fer dues vegades l’any, hi hagut casos en què el segon, que en teoria 
s’havia de fer a finals de novembre o a principis de desembre, en molts districtes no 
s’ha fet, s’ha suspès perquè els pressupostos municipals quedaven ajornats un mes.  

Es troben amb el fet que els consells de barri, que són l’eina de participació més 
propera del ciutadà, perquè es fan al seu barri, es convoquen dues vegades l’any com 
a mínim, i sempre es va amb mínims. O sigui, que a partir d’ara tothom agrairia que es 
fessin més sovint. Puntualitza que si es fes així, voldria dir que el proper consell tindria 
lloc al maig, perquè l’últim que van fer va ser al novembre, amb la qual cosa la 
participació amb el PAD seria força difícil. 
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També vol afegir que els preocupa molt el fet que a molts districtes encara no 
sàpiguen res del PAD; encara no se’ls ha convocat. Han enviat alguns correus per 
saber com està el tema, però no han rebut cap resposta. Creu que seria convenient 
que s’animés a participar a la ciutadania des dels districtes, perquè, de ganes, n’hi ha 
moltes.  

 Sr. Josep Ortiz Sacristán (en nom del Consell Ciutadà de Nou Barris) 

Diu que parlar de la participació està molt bé; no obstant això, vol recordar al Consell 
de Ciutat que en el mandat anterior van fer un reglament de participació ciutadana, 
però que pràcticament encara no hi han posat fil a l’agulla. Segurament hi ha una sèrie 
de qüestions que caldria revisar, però aquesta és una eina més que necessària, 
perquè, com deia abans el company, es nota molt la diferència entre els districtes. 
Assenyala que, segons ells, la participació ha d’anar de baix a dalt; això vol dir que hi 
ha qüestions prioritàries i primàries, com ara el funcionament dels mateixos consells 
de barri. 

És a dir, allà és on el senyor Joan i la senyora Maria de cada barri poden explicar les 
seves inquietuds. Així s’evitaria que després, en determinats plenaris o audiències 
públiques —diu que evidentment està parlant de Nou Barris— es generi el malestar 
que s’ha creat en els darrers quatre anys. És a dir, es tracta d’un tema que cal revisar 
una mica més i que cal posar en funcionament. Per què? Perquè no seria l’únic 
reglament de participació o d’informació, sigui del tipus que sigui, sobre el qual els 
membres del Consell de Barri discuteixen i debaten i que després es queda en un 
calaix. És a dir, cal ser capaços de fer una participació plena, democràtica i que el 
ciutadà senti que allò que ha dit ha estat recollit. 

 Sr. Jordi Puig (en nom de la Xarxa Comunitària de Sant Antoni) 

Assenyala que la seva entitat és de les que marxen, per la qual cosa aquest serà 
l’últim Plenari per a ells. Diu que només volia fer una petita reflexió i és que, per a ells, 
ha estat un honor i una experiència magnífica poder participar en aquest Consell de 
Ciutat. Malgrat tot —i això és el que volia compartir—, en algun moment han tingut 
alguna incomoditat. Tal com diu a la carpeta, el Consell de Ciutat se situa entre la 
ciutadania i el govern, però algunes vegades s’han sentit una mica més a prop de les 
dinàmiques de govern que no pas de les dinàmiques de la ciutadania. Per això, de 
cara al futur i aprofitant que marxen, els agradaria animar els nous i també els nous 
polítics que represetnen els grups al Consell de Ciutat  a ajudar al Consell de Ciutat a 
no perdre allò que és la seva raó de ser, que és bàsicament obrir finestres en aquesta 
casa i deixar que hi entri l’aire. Per a ell aquest és l’element central. Sempre diuen que 
el principal òrgan de participació a l’Ajuntament és el Consell de Ciutat. Això està molt 
bé, però cal ser conscients que no és del tot cert. El principal òrgan de participació a 
l’Ajuntament és el carrer, és la ciutadania. Això, i tenir clar aquest horitzó, és el que 
ajudarà el Consell de Ciutat, efectivament, a dur a terme la seva feina. 

 Sra. Elisenda Rius (persona d’especial rellevància ciutadana) 

Comenta que li ha agradat molt la intervenció de l’alcaldessa i que està plenament 
d’acord amb totes les coses que ha dit. És important el proper PAM i PAD, perquè és 
l’eina que permetrà fer un canvi de model. És a dir, en la seva intervenció deia que 
Barcelona pot liderar un canvi de model en moltes àrees, com ara la mobilitat, 
l’energia, el medi ambient, l’àmbit social... Però al final hi ha una eina, que és el PAM i 
el PAD, que cal negociar: hi ha d’haver un cert lideratge polític i hi ha d’haver un 
pressupost. Una de les coses que ha passat sovint és que molts dels plans del Consell 
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de Ciutat —per exemple, com abordar la crisi— s’han quedat en desideràtums; acaben 
sent grans informes de crítica o no, o de proposicions, que després no es concreten, 
perquè no hi ha res per aplicar-ho; es queden una mica desdibuixades, perquè darrera 
no hi ha un contingut. Aleshores, el nou govern de la ciutat, del Consell de Ciutat, ha 
de vetllar per fer un PAM i un PAD que comenci a implementar noves maneres de fer, 
que permeti ser líders a una escala molt més supramunicipal i molt més de Barcelona, 
i que alhora sigui un model per a la resta de ciutats.  

Insisteix en el fet que la participació és fonamental. Explica que en els darrers anys 
s’ha passat per diverses etapes. Hi ha hagut etapes en què els governs ho han fet 
millor, etapes en què la participació s’ha entès d’una manera, i d’altres en que s’ha 
entès d’una altra. Ells tenen moltes esperances que les dinàmiques canviïn. Diu que 
ella està a Ciutat Vella, i que és cert que s’han fet algunes coses que fins aleshores no 
s’havien fet. Pensa que es va per bon camí, que han de tirar endavant, que només fa 
sis mesos que hi són, i que al final ha d’haver-hi una acció política, a través del PAM i 
el PAD, que reflecteixi allò que diuen. Ara només han passat sis mesos, però els 
quatre anys passaran molt ràpid. Hi ha un primer any per pensar què es fa i un segon 
any per dur-ho a terme. Les coses que s’han de fer a la ciutat s’han de preveure a llarg 
termini. És important deixar l’empremta de què fer, un empremta orientada cap al futur. 

Tot seguit es refereix al col·lectiu de persones que van començar en el seu moment i 
que no tenien res a veure amb l’Ajuntament. Ho van fer perquè s’estimen molt la ciutat. 
Sempre l’han defensada; no han defensat les persones, sinó que han intentat treballar 
per la ciutat. De fet, quan es parlava dels pressupostos que es van fer el 2012, van 
participar en l’elaboració del Dictamen d’aquells pressupostos i s’ho van currar 
moltíssim. L’any següent ho van tornar a fer i no van tenir cap resposta. Afegeix que 
també han passat per una època de molta frustració, perquè només eren un pas més 
en el procés administratiu. 

A vegades, en el Consell de Ciutat s’ha de fer preceptivament un informe i es fa, però 
ja està. D’altres, s’han plantat i han dit: «No, per aquí no». Aleshores és quan el 
govern els ha fet cas. Al final, el govern són ells; són els que han de tirar endavant les 
polítiques, però han de recordar que aquí hi ha molta «massa grisa». Ressalta que ella 
es va sorprendre molt en descobrir la riquesa de les entitats i del món associatiu de 
Barcelona. Diu que no el coneixia, però que al llarg d’aquests 12 anys ha conegut 
moltes de les persones que ara són aquí. Recalca que és un tresor que no es pot 
perdre. 

 Sra. Patrícia Gabancho (en nom de l’Ateneu Barcelonès) 

Després de saludar els assistents diu que aquesta serà la seva primera intervenció i 
l’última, perquè l’Ateneu Barcelonès és una de les entitats que desapareix d’aquest 
Consell. Comenta que això no representa cap problema, però sí que vol cridar l’atenció 
sobre el fet que la cultura té molt poca presència en aquest Consell; considera que no 
hi està prou representada.  

Quant això, amb independència que l’Ateneu continuï o no —aquest fet és irrellevant, 
perquè l’Ateneu continuarà fent la seva feina i continuarà col·laborant amb la ciutat i 
amb l’Ajuntament, com ha fet fins ara—, vol recordar que la política cultural o la cultura 
també és una política social. És a dir, que també cal donar a la gent aliment 
intel·lectual, idees, un sentit crític, creativitat, llibertat creativa... És a dir, amb les 
polítiques socials, no n’hi ha prou. Per això vol demanar que els que continuen tinguin 
en compte la cultura i s’assegurin que està ben representada.  
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 Sr. Carlos Aledo (del Registre Ciutadà) 

Saluda a tothom, recorda que són «a les últimes del mandat» i diu que vol fer una breu 
autocrítica i una valoració curta del Consell. 

En la seva opinió, aquest Consell no ha desenvolupat prou la seva tasca. I la culpa no 
és pas de l’Administració, sinó que creu que és dels mateixos integrants del Consell: 
no s’ha fet una tasca comuna per aconseguir una ressonància al carrer. 

Quant a la Comissió Permanent, de la qual ell forma part, vol dir que és fantàstica. Els 
seus membres han treballat de valent diferents assumptes que afecten la ciutadania. 
Ara bé, no hi ha hagut un retorn pel que fa a la part política; comenta que, segons ha 
assenyalat la Sra. Elisenda Rius, es fa una tasca, però no se’n veu el retorn, i això 
frustra una mica. Per això encara té més mèrit la tasca que fan les persones. El 
Registre Ciutadà, per exemple, està integrat per quatre persones que no estan 
integrades en res: són ciutadans del carrer que no estan condicionats per res ni per 
ningú. 

Tot seguit es refereix a l’alcaldessa i diu que la va escoltar fa un parell d’anys, a la 
Universitat Pompeu Fabra, en un seminari que va promoure el Consell i que comptava 
amb l’assistència de diferents ponents. Diu que la va escoltar amb molta atenció, ja 
que seguia de prop la nova eclosió de la societat civil, i que li va sorprendre una 
resposta que va donar: «Jo no entraré en política». Comenta que rectificar és de savis 
i que celebra que hi entrés, perquè cal saba nova i jove.  

A continuació, demana permís per donar-li un consell a l’alcaldessa, que és el següent: 
«Escolti, escolti i escolti. I, quan hagi acabat d’escoltar, aturi’s a distingir, como decía 
el poeta, las voces y los ecos. És la seva responsabilitat com a alcaldessa. Prengui 
decisions i, com més consensuades, millor. El tema de consensuar jo crec que és molt 
important. Però prengui decisions sense equivocar-se. És més dolent no fer res, 
Barcelona no s’ho pot permetre. Els canvis en la societat i en les seves institucions són 
inqüestionables a causa del pas del temps, i les institucions democràtiques no poden 
quedar-se enrere.»  

Finalment, vol fer un petit homenatge a la persones grans. Ho estan passant molt 
malament, se sacrifiquen molt pels seus fills, pels seus néts, i no reben prou 
reconeixement ni ajuda per part de l’Administració. Hi ha gent gran que passa gana. I 
no només a Nou Barris; a Sant Gervasi, també. I, el que és pitjor, no demanen ajuda, 
perquè els fa vergonya. S’hauria d’actuar. La crisi ha fet molt de mal a tota la societat; 
a tota. 

 Sra. Rosa Maria Lunas (en nom de la FOCAGG: Federació d'Organitzacions 
Catalanes de Gent Gran) 

Comença dient que ha pensat reservar el tema de la presentació de l’informe de 
renovació del Consell, atès que la seva entitat ha estat una de les reelegides. Invita els 
assistents a llegir el que va dir en el torn de paraula que se li va oferir en la reelecció; 
parlava de l’educació i la cultura, i deia que totes dues anaven de bracet dels àmbits 
social, econòmic i fiscal. Li sembla que hi ha una manera de fer front al tema que ha 
plantejat l’Ateneu Barcelonès.  



12 

 Alcaldessa 

Coincideix plenament amb el que ha expressat la Sra. Rosa Maria Lunas i afegeix que, 
segons té entès, l’Ateneu sí que es manté en el Plenari. 

 Secretari 

S’ofereix a fer un aclariment com a secretari. 

 Sra. Patrícia Gabancho 

Assenyala que, efectivament, s’ha equivocat. Diu que el que havia llegit era que hi ha 
una candidatura de l’Ateneu dintre d’aquestes associacions —entén que hagin de ser 
rotatòries, perquè tothom no hi cap i s’ha de deixar pas— que no ha estat elegida. 

 Secretari 

Confirma que l’aclariment de la Sra. Patrícia Gabancho és correcte i afegeix que hi ha 
un apartat d’institucions rellevants, de les quals formen part universitats o grans 
institucions de la ciutat, que també inclou l’Ateneu. Diu que en el procés electoral hi va 
haver alguna entitat que es va presentar com a fitxer, però que ja estava representada 
en un altre àmbit, com és el cas de l’Ateneu. Per tant, de moment, l’Ateneu continua. 
Explica que ara hi ha el debat general de si s’hauria d’incorporar alguna entitat nova 
dintre de l’àmbit d’institucions rellevants de la ciutat i que s’està acabant de mirar; 
tenen de termini fins al 30 de desembre. Diu que, segons s’explicarà després, les 
entitats que consten en aquest apartat continuen. 

 Alcaldessa 

Agraeix l’aclariment i, abans de donar pas a la propera intervenció, comunica que 
haurien d’anar acabant per poder passar al punt següent.  

 Sra. Adela Subirana (persona d’especial rellevància ciutadana) 

Saluda els assistents i s’adreça, en concret a l’alcaldessa. Assenyala que ella no vol 
demana-li res, només dir-li que celebra les polítiques que estan intentant implantar de 
nou. Comenta que ella està completament ficada en el món empresarial, que ve de la 
Cambra de Comerç, de la Fira, i que tothom està escoltant el que està dient, perquè 
creuen molt en la col·laboració i en els pactes público-privats. Assenyala que ells els 
necessiten molt, però que, a la vegada, ells també són necessaris. Pensa que el món 
empresarial demana aquesta col·laboració, però que sovint no tenen cap interlocutor. 
Explica que acaba de parlar amb el president de la Cambra, i que quan li ha dit que 
venia aquí, li ha comentat que la alcaldessa havia estat a la Fira, i que tant el director 
general de la Damm com molts altres han assegurat que havia fet un discurs 
extraordinari, i que en el món empresarial no estan acostumats a aquest tipus de 
discursos. Diu que ella i el Sr. Vicenç Gasca han fet projectes amb el Mercat de Sant 
Antoni i amb el Sr. Raimond Blasi Navarro, present al Plenari. Diu que ha estat un èxit, 
que els 130 treballadors estaven absolutament entusiasmats, i demana que aquesta 
unió es tingui en compte.  

Afegeix que està d’acord amb el que ha dit la Sra. Patrícia Gabancho, de l’Ateneu, i 
que la cultura és quelcom que poden fer renéixer una altra vegada.  
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 Sr. Rafael Manzanera (persona d’especial rellevància) 

Comença la intervenció dient que a ell li ha tocat fer de líder, que gaudeix col·laborant 
des de la discreció, i que és molt feliç de ser aquí i de poder donar la benvinguda a 
l’alcaldessa. Considera que és molt bo ser autocrítics, que no s’han d’oblidar mai d’un 
avi que passa gana, sigui on sigui, ni de cap persona que pateixi un problema, però 
creu que també és bo no oblidar que són un organisme molt rellevant.  

Assenyala que li hagués sabut molt de greu no haver estat en el Consell de Ciutat, 
perquè és una realitat amb unes característiques úniques, com ara el fet que no sigui 
un organisme elegit o institucional d’una empresa o d’una organització. Es refereix 
també al fet que, tal com han comentat altres companys i companyes, siguin capaços 
de generar inquietud, autocrítica... Diu que ell ha estat molt feliç amb això i que vol 
agrair a tots i a totes aquesta participació, a més de, segons ja ha dit, donar la 
benvinguda a l’alcaldessa. 

3. Presentació, debat i votació del Dictamen de Pressupostos i Ordenances 
Fiscals 

 Vicepresidenta primera (Sra. Maria Hernández) 

Explica que aquest dictamen del Consell de Ciutat parteix de tres reunions que s’han 
fet amb diverses agrupacions representatives del Consell de Ciutat. Per tant, és fruit 
d’unes deliberacions i d’unes reflexions consensuades i, per extensió, de les entitats 
que representen. Agraeix a l’Observatori Ciutadà Municipal de Barcelona que hagi 
participat en aquests grups de treball i hagi col·laborat en el procés. 

Pel que fa al projecte actual d’Ordenances Fiscals, assenyala que es parteix de les del 
2012, ja que és l’últim any en què es van aprovar. Comenta que tot i que 
s’incrementen alguns beneficis fiscals d’alguns impostos específics, no troben del tot 
correcte parlar de progressivitat. En aquest sentit, pel que fa a l’IBI, que és l’impost de 
béns de naturalesa urbana, el fet que el 2016 es marquin alguns topalls i que aquests 
siguin progressius, en funció del valor cadastral dels edificis, és una mesura positiva.  

També troben positiu que s’ampliï la bonificació als habitatges de protecció oficial fins 
al cinquè any; el percentatge es va reduint del 50 per cent al 10 per cent, però és una 
mesura que respon a una necessitat actual de la població, perquè amb tres anys no 
n’hi ha prou. 

Continua amb el tema de l’IBI i diu que consideren molt positiu que es presenti una 
bonificació per a famílies nombroses que tinguin alguna persona amb discapacitat o 
diversitat funcional. Afegeix, però, que tal com demostra la realitat, moltíssimes 
famílies nombroses, així com altres tipus de famílies, com ara les monoparentals, 
encara que no tinguin cap persona amb diversitat funcional, es beneficiarien molt 
positivament d’aquesta bonificació, per la qual cosa es podria considerar ampliar-la a 
aquestes famílies. 

Quant als impostos dels vehicles de tracció mecànica, evidentment es considera 
positiu que es bonifiquin els vehicles electrònics, atès que redueixen les emissions de 
CO2, però potser caldria considerar deixar de bonificar els vehicles dièsel, perquè 
tenen un impacte negatiu en el medi ambient.  
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També consideren molt favorable que es doni una resposta a la demanda que ja es va 
expressar en el Consell de Ciutat, en l’informe de les Ordenances Fiscals del 2012, en 
què es posava de manifest que les sol·licituds de beneficis fiscals presentades fora de 
termini s’admeten sempre que la inspecció no hagi notificat l’inici d’actuacions, de 
manera que no es perjudiqui les persones que no depenen específicament d’elles. 

Pel que fa a la bonificació de transmissió mortis-causa de l’habitatge habitual causant, 
només volen dir, puntualment, que entenen que es tracta d’un concepte molt ampli, 
però que cal tenir en compte que en aquests moments moltes famílies es veuen 
obligades a llogar l’habitatge actual, o una de les habitacions, o que moltes persones 
que residien en aquest habitatge passen a fer-ho en un centre sociosanitari. Per tant, 
el lloguer d’aquest habitatge és una mesura per pal·liar aquest cost sobrevingut. I la 
contraprestació del lloguer per poder fer front a les despeses d’aquesta residència no 
hauria de ser en prejudici del que seria la transmissió mortis i la bonificació posterior. 

Sobre l’impost d’activitats econòmiques, consideren que la proposta d’una bonificació 
gradual (del 20 per cent al 50 per cent) per l’increment de plantilla indefinida és una 
mesura positiva. En un primer moment es pensava que potser només beneficiava les 
empreses grans, i així hi va constar; volen que se sàpiga, però, que han canviat 
aquesta valoració.  

Quant als impostos de construccions, instal·lacions i obres, la substitució de 
l’exempció per una bonificació del 95 per cent sí que és una mesura favorable, però en 
aquest cas consideren que és insuficient, com també ho és la taxa de trasllat de 
vehicles del dipòsit de trànsit al dipòsit definitiu. Malgrat que no s’ha formulat cap 
reserva quant a això, sí que cal valorar l’oportunitat d’una nova taxa de trasllat al 
dipòsit definitiu. 

Comenta que aquest punt a ella l’afecta especialment, perquè és una valoració que 
estan considerant des de fa molt de temps. Hi ha una reivindicació de moltíssimes 
entitats de la ciutat pel que fa a la taxa d’ús de l’espai públic. La idea consistiria en 
afegir una exempció, de manera que aquesta taxa no s’apliqui quan les entitats que 
estan ocupant la via pública siguin socials i culturals i en cap cas tinguin la intenció 
d’obtenir-ne un benefici econòmic. Ara bé, quan aquesta taxa d’ús de l’espai públic 
s’apliqui a rodatges, sessions fotogràfiques o altres elements culturals que tinguin a 
veure amb la nostra ciutat, sobretot tenint en compte que aquesta taxa no es reparteix 
igual en tots els districtes de la ciutat, sí que seria valorable que l’import revertís 
directament en el districte on es produeixin les activitats esmentades, amb la finalitat 
de donar una resposta al cost que suporten els veïns. 

A continuació es refereix al fet de contemplar l’exempció de l’IBI i d’altres tributs locals 
per a les entitats que no tenen una finalitat lucrativa i que són d’interès general per a la 
població, encara que no hagin optat per acollir-se al règim fiscal especial de la Llei de 
Mecenatge. L’exempció d’aquestes entitats que no tenen una finalitat lucrativa també 
es podria ampliar a la sol·licitud de llicències municipals per iniciar una activitat o a les 
taxes d’escombraries, perquè presten un servei a la població i no en treuen cap mena 
de benefici propi. 

Com a Consell de Ciutat, sí que ha quedat recollit un desacord sobre la disminució de 
la taxa d’animals de companyia per a la inscripció en el registre i l’atorgament de la 
renovació i de la tinença i conducció de gossos potencialment perillosos. Pel que fa a 
les taxes per a UPAE i DPL, que és el factor corrector d’aprofitament per a fires i 
esdeveniments de grans formats, el Consell de Ciutat no hi discrepa; estaria bé que 
els impostos d’aquesta taxa revertissin, una vegada més, en els districtes on es 
produeixin aquestes activitats que suporten un cost i, si és possible, que l’ús sigui de 
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millores socials per als districtes afectats. En aquelles casuístiques socials en què la 
llei, pel fet de ser restrictiva, no permet una bonificació, es poden equiparar aquestes 
bonificacions mitjançant subvencions a través dels pressupostos municipals. És una 
petita trampa que es pot fer en els casos en què es consideri que val la pena. 

De cara a la pròrroga pressupostària del 2016, com a Consell de Ciutat manifesten el 
seu desacord sense cap mena de dubte, tot i que més que un desacord entenen que 
es parteix d’unes circumstàncies que són les que són. Assenyala que hi ha una certa 
preocupació pel que això pot comportar. Tal com manté la normativa vigent, el fet de 
prorrogar un pressupost municipal no significa que no s’hi puguin fer modificacions; 
lògicament es poden presentar i aprovar, i poden haver canvis en les partides, però 
està clar que aquestes modificacions sovint no són prou visibles ni arriben tan 
directament a la ciutadania com el fet d’aprovar o no aprovar uns pressupostos. Diu 
que per aquesta raó demanen que aquestes partides pressupostàries que es 
modifiquin puguin ser aprovades per la Junta de Govern, i que es donin a conèixer en 
un format accessible i en un llenguatge entenedor per tal que la ciutadania sàpiga qui 
està permetent que passi què. 

Afegeix que el pressupost prorrogat d’aquest Ajuntament porta un superàvit de l’any 
anterior, i això dificulta poder tirar endavant noves polítiques d’inversió municipal, 
perquè només es permet ampliar a aquest any les partides que estaven considerades 
perquè fossin de més d’un any. Com a Consell de Ciutat es va instar l’Ajuntament que 
la inversió que quedés, encara que fos reduïda, es destinés a polítiques socials i de 
generació d’ocupació, i que s’informés la ciutadania que s’està intentant respondre a 
les demandes que presenten. 

Tot seguit formula una sèrie de recomanacions. En primer lloc diu que es viu un 
moment de crisi econòmica molt important —és conscient que això no és cap novetat, i 
que no serà la primera ni l’última a dir-ho— i, lògicament, aquesta pobresa té un 
impacte i unes conseqüències socials i econòmiques en la ciutat en general. Per això, 
cal que s’aprovi un pressupost, i que aquest nou pressupost faciliti l’impuls de 
polítiques socials i de generació d’ocupació i de reactivació econòmica, sobretot per al 
benestar de la població. Puntualitza que, si bé la manca d’aprovació d’aquest 
pressupost municipal no paralitza l’actuació de l’Ajuntament, perquè permet tira 
endavant la gestió ordinària, no dóna prou marge de maniobra per impulsar les noves 
polítiques que consideren que són imprescindibles. A més, també afecta la imatge que 
Barcelona projecta davant la ciutadania i davant el món. És cert que, d’entrada, el 
superàvit és una bona notícia econòmica, però només en part, perquè no poden 
permetre que aquest superàvit vagi augmentant i no s’inverteixi, quan hi ha causes 
que ho demanen urgentment i des de fa anys. Per tant, tot allò que puguin generar, 
haurien de poder-ho invertir.  

Assenyala que el pressupost és una de les principals eines de què disposa Barcelona 
per promoure la creació de llocs de treball i l’ampliació de beneficis, del benestar de la 
ciutadania de Barcelona. No pot ser moneda de canvi ni objecte de negociacions; per 
això demanen a tots els partits polítics que siguin conscients del paper que tenen en 
aquest sentit i de les conseqüències que poden comportar aquestes contrapartides o 
negociacions partidistes. 

Acaba la intervenció formulant unes recomanacions sobre transparència i participació 
en els pressupostos. Comenta que són conscients que en els últims temps es parla 
molt de participació i que és una mesura positiva. Entre altres coses esperen que 
s’ompli la sala de gent una mica més jove, però també volen demanar la publicació 
dels pressupostos municipals, cosa que ja es fa, però voldrien que es fes d’una 



16 

manera més exhaustiva, que tingués més detalls i que es presentés en un format obert 
i editable, de manera que la població que hi accedeixi pugui fer els càlculs i allò que 
consideri necessari. 

Per tant, demanen la publicació dels pressupostos: dels que s’han projectat, dels que 
s’han aprovat, dels s’han consolidat o es troben en execució, mensualment, i també la 
informació dels anys posteriors per poder veure una evolució. Puntualitza que la 
publicació de la informació hauria de ser a escala de partida pressupostària; és a dir, 
que reculli els cinc dígits per poder arribar al màxim nivell de detall. Afegeix que també 
estaria bé, encara que es publiqui la memòria d’inversions i que es publiquin els 
pressupostos d’enguany i d’anys anteriors, fer dues reunions l’any per explicar, 
mitjançant un diàleg directe, per què s’ha fet el que s’ha fet, i per què no, de manera 
que la població pugui transmetre directament les seves preguntes a l’Administració. 

 Alcaldessa 

Agraeix la intervenció i indica que tot seguit s’obrirà un torn obert de paraules sobre 
aquest punt. 

 Sr. Manel Casas (en nom del Consell de Protecció i Defensa dels Animals) 

Vol saber si la taxa del cens dels animals s’ha incrementat, s’ha disminuït o s’ha 
suprimit. 

 Sra. M. Rosa Lunas (en nom de la FOCAGG: Federació d'Organitzacions 
Catalanes de Gent Gran) 

Vol fer una intervenció sobre l’IBI de béns de naturalesa urbana. Explica que la seva 
associació està ubicada en el districte de l’Eixample, que és un dels més envellits, amb 
moltíssima gent gran, sobretot dones amb pobresa vergonyant, amb pisos molt grans. 
Sembla ser que es considera una mesura positiva el fet que aquest any 2016 es 
marquin uns topalls d’acord amb tres criteris, com ara els habitatges amb un valor 
cadastral igual o inferior als 100.00 euros. Posa l’exemple d’una dona vídua, sola, que 
ha passat de ser classe mitjana a classe vergonyant; el seu pis té un valor cadastral de 
163.303 euros —és a dir, sobrepassa el topall dels 100.000 euros—. A l’any paga 
1.231,20 euros i ara aquesta xifra s’augmentarà el 4 per cent. Considera que haurien 
de filar una mica més prim.  

Voldria saber de quina manera han arribat a aquestes conclusions tan favorables. 

 Sr. Jordi Puig (en nom de la Xarxa Comunitària de Sant Antoni) 

Diu que el Dictamen li sembla absolutament magnífic i que només voldrien fer una 
proposta d’esmena d’una part del redactat, perquè els sembla que no queda gaire clar. 
És en el punt de la taxa 3.1 d’ocupació de la via pública que comentaven, a la pàgina 6 
del paper que tenen. Tal com està redactat, pot donar la sensació que una associació 
sense ànim de lucre que dugui a terme una activitat per recollir diners ha de pagar la 
taxa, mentre que una empresa de l’àmbit cultural que faci una activitat que en si 
mateixa no és lucrativa no l’hauria de pagar. 

Proposen que en comptes de dir «treure la taxa per ocupació de via pública a entitats 
socials i culturals que impulsin activitats no lucratives», digui: «treure la taxa per 
ocupació de via pública a entitats no lucratives que impulsin activitats socials i 
culturals».  
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 Sr. Josep Ortiz Sacristán (en nom del Consell Ciutadà de Nou Barris) 

Explica que a vegades hi ha una cosa que els sobta una mica. Ells entenen que els 
impostos —recalca que estan parlant des de Nou Barris, que és un deu barris més 
pobres de la ciutat— no es poden reduir si el que es persegueix és l’estat de benestar; 
en tot cas caldria apujar-los. Afegeix que, en la seva opinió, potser es queden fluixos 
quan diuen que el superàvit, i especialment el superàvit de fa uns quants anys, cal 
reinvertir-lo en mesures socials. Considera que amb tots els ciutadans que estan 
passant gana, textualment, no hi ha cap motiu que justifiqui ni un sol euro de superàvit. 
Li sembla que és del tot immoral.  

 Sra. Elisenda Rius (persona d’especial rellevància ciutadana) 

Diu que la seva intervenció és purament metodològica. Vol recalcar que alguns d’ells 
es miren els pressupostos, i que estaria bé que a la web hi hagués els pressupostos 
inicials per poder-los comparar amb els d’anys anteriors; per exemple, els 
corresponents als darrers cinc o deu anys.  

Pel que fa a l’execució dels pressupostos, seria convenient que anualment, o 
trimestralment, en el portal de transparència hi hagués l’execució dels pressupostos a 
escala de compromís; no tant de pagament, sinó d’allò compromès a fer. Això 
permetria veure que el 10 de febrer, per exemple, ja hi ha el 99 per cent compromès. 
Diu que en el cas dels pressupostos prorrogats això és evident, però de cara a propers 
anys estaria bé per veure com es planifiquen les polítiques. 

És un tema molt metodològic, però els que es miren els pressupostos de vegades ho 
troben a faltar.  

 Alcaldessa 

Cedeix la paraula a la Sra. Maria Hernández perquè pugui resoldre els dubtes i 
contestar a les intervencions. 

 Vicepresidenta primera 

Respecte al company que volia més informació sobre la disminució de la taxa 
d’animals de companyia, el comentari tenia a veure, més aviat, amb el fet que aquesta 
taxa disminuís, en comptes de mantenir-se, com passa amb moltes altres taxes.  

Respecte a l’IBI, resulta que fins ara s’aplicaven topalls del 4 i del 6 per cent. Explica 
que el que s’intenta fer amb aquest canvi és aplicar uns topalls progressius que només 
afectarien el 20 per cent dels habitatges que se situen per damunt dels guanys que 
superin uns 100.000 euros anuals. Per tant, la idea és aconseguir que l’IBI sigui més 
progressiu, més just. I, en aquest cas, el 80 per cent dels habitatges que estan per 
sota d’aquests 100.000 euros tindrien exactament la mateixa taxa que se’ls ha aplicat 
el 2015. En aquest cas no resultarien afectats. Això és el que proposa la reforma.  

Comenta que no ha recollit cap altra pregunta específica, però que els comentaris 
d’ampliar els pressupostos inicials i els executats s’accepten, perquè, evidentment, la 
seva intervenció ja va en aquest sentit: aconseguir que siguin més accessibles i més 
entenedors per a la ciutadania en general. 
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 Sr. Manel Casas (en nom del Consell de Protecció i Defensa dels Animals)  

Assenyala que el que voldria és ampliar una mica més el tema. Cada vegada estan 
més contents i agraïts que Barcelona s’anomeni «ciutat amiga dels animals». Els 
efectes socials dels animals de companyia són ben notables i no se’n pot prescindir. 
Són un puntal fonamental per a molta gent que no té una altra possibilitat d’expressar 
ni de rebre la seva estimació. 

Afegeix que, d’altra banda, hi ha les ordenances municipals, que en aquest sentit són 
modèliques: les millors de Catalunya, d’Espanya i de molts altres llocs del món. És 
important que per fer complir aquestes ordenances, tots els animals de companyia 
estiguin censats. Per tant, també és essencial que el cens no estigui gravat amb taxes. 
Recalca que l’important és el desig i la necessitat i obligació que se censin els animals, 
perquè ells puguin continuar endavant amb aquesta tasca.  

 Sra. M. Rosa Lunas 

Vol afegir que realment no s’ha tingut en consideració, tal com ha dit ella, que al 
districte de l’Eixample la majoria dels pisos sobrepassen els 100 m2 i els 100.000 
euros de valor cadastral. I també sobrepassen amb ocupació de persones grans, 
dones i famílies totalment empobrides en aquests moments, que per una diferència de 
només 10.000 euros es veuen obligades a pagar aquest 4 per cent. Per a una família o 
una persona sola empobrida, un augment de 200 euros al mes és molt.  

 Sr. Jordi Puig 

Diu que ha fet una proposta d’esmena i que no ha obtingut cap resposta. 

 Vicepresidenta primera 

Respon que accepten la proposta d’esmena, atès que així s’entén millor, i des d’un 
primer moment, el significat del que volen transmetre.  

 Alcaldessa 

Explica que si no hi ha més intervencions, ara se cedirà la paraula als grups 
municipals, cadascun dels quals disposarà d’uns tres minuts.  

 Sr. Raimond Blasi Navarro (en nom del Grup Municipal de Convergència i 
Unió) 

Saluda a tothom i diu que, efectivament, serà breu. D’una banda vol posicionar el vot 
d’abstenció que com a grup municipal efectuarien en aquest Dictamen, senzillament 
per respecte, com creu que sempre han fet amb la tasca que es desenvolupa. En 
aquest sentit, doncs, vol agrair la realització del Dictamen, amb totes i cadascuna de 
les aportacions fetes i, fins i tot, amb les que s’han fet avui. 

Afegeix que també vol fer un parell d’anotacions i d’observacions, encara que no seran 
exhaustives. En primer lloc, una consulta al Consell de Ciutat: «Entre la Ciutadania i el 
Govern», bé, entre la ciutadania i probablement també... el Consistori. Puntualitza que 
ho diu per aquella doble condició que tenen com a Ajuntament de Barcelona entre el 
que és la part legislativa, però també, per descomptat, la part executiva, que en aquest 
cas sí que correspon al govern.  

D’altra banda, pel que fa al tema dels pressupostos, comenta que l’experiència, 
sobretot la dels mandats anteriors, evidencia la necessitat que el govern arribi a acords 
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i arribi a pactes. Així s’indica en aquest Dictamen. Diu que, per tant, aquest lideratge 
no és una qüestió de discernir entre allò que els toca fer o no als grups municipals, 
sinó que senzillament és una manera d’executar la representativitat que també tenen i, 
precisament, la que els han donat a les urnes, que consisteix a intentar defensar 
postures i propostes.  

Assenyala que no entrarà en el tema del superàvit, que és un tema complex i difícil 
d’explicar. En qualsevol cas, però, diu que hi ha una situació sanejada dels comptes 
municipals, i que allò que sí s’ha de tenir en compte és que un superàvit també serveix 
per poder eixugar deute, un deute existent i real que tenen i que, com a Ajuntament, 
són capaços de poder tirar endavant. En qualsevol cas, s’ha pogut demostrar que és 
possible fer una sèrie de modificacions, encara que sigui a curt termini, per poder 
aprofitar aquests diners en moments que, com també diu el Dictamen mateix, són 
complicats, amb una aposta pels serveis socials, per l’ocupació, pel benestar en 
general dels ciutadans i les ciutadanes, de les persones que viuen a la ciutat de 
Barcelona. 

Finalment, vol fer una menció fruit de la Llei de Transparència. Diu que en aquesta 
línia hi ha una mesura de govern, que suposa que explicaran, que va en consonància 
amb el Pla de millora per a la transparència pressupostària. Entén que precisament 
recull aquestes voluntats i aquestes manifestacions que expressen en aquest 
Dictamen i que, per tant, va en la línia del que ja fa anys que s’està demanant i que 
ara, doncs, també per llei estan obligats a realitzar. 

Diu que, en qualsevol cas, estan molt agraïts pel Dictamen i ressalta l’abstenció en el 
que seria la votació per respecte a la feina realitzada. 

 Alcaldessa 

Agraeix la intervenció del Sr. Raimond Blassi, però vol aclarir que, segons ha consultat 
amb el secretari, normalment els grups polítics no voten. Poden comentar amb 
absoluta llibertat el posicionament sobre el Dictamen, però han de respectar l’espai del 
Consell, perquè ells ja tenen el Ple per fer votacions.  

 Sra. Trini Capdevila Burniol (en nom del Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana de Catalunya) 

Expressa el seu agraïment a totes aquelles persones, representants d’entitats o 
persones a títol ciutadà que han estat treballant durant els últims anys en el Consell de 
Ciutat. Des del Grup d’Esquerra Republicana els vol agrair la feina feta i encoratjar tots 
els que comencen a partir d’ara perquè ella, que n’ha estat membre i que ha estat a 
l’altre costat, els pot assegurar que val molt la pena treballar; treballar 
desinteressadament per a tots els barcelonins i les barcelonines des del Consell de 
Ciutat. 

Dit això, assenyala que en primer lloc, com a Grup d’Esquerra Republicana, volen 
agrair l’elaboració d’aquest Dictamen sobre el projecte d’Ordenances Fiscals per al 
2016 i sobre els Pressupostos. Creuen que és molt important que la ciutadania, a 
través dels seus representants i entitats i col·lectius, pugui expressar la seva opinió i 
valoració sobre els projectes de dues qüestions tan importants com són les 
ordenances fiscals i els pressupostos. 

Pel que fa al contingut, ells sempre han cregut que les ordenances fiscals i els 
pressupostos han de ser unes eines al servei de la ciutadania, han de servir per lluitar 
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contra les desigualtats, per fomentar la generació d’una ocupació de qualitat i d’una 
economia de proximitat i verda al servei de la ciutadania.  

Comenta que, tal com saben els assistents, estan en plena negociació d’ambdós 
documents. Amb relació a les ordenances fiscals, estan d’acord amb les valoracions 
que fa aquest Consell. En aquest sentit es volen referir en especial a la proposta 
d’incrementar les bonificacions de l’IAE per a la generació d’una ocupació estable, a 
les quals se sumen subvencions a l’IBI per a les pimes pel mateix concepte, justament 
a proposta d’Esquerra Republicana de Catalunya. Diu que també volen donar un 
suport especial a les mesures proposades per a les bonificacions de l’ICIO, que es 
puguin ampliar a la bonificació de pisos amb aluminosi, la suspensió de taxa 
d’ocupació de la via pública per a entitats i l’ampliació de bonificacions i d’exempcions 
en l’IBI i altres tributs locals per a entitats sense ànim de lucre que persegueixin 
finalitats d’interès general i no estiguin adherides al règim fiscal especial de la Llei de 
Mecenatge.  

Amb relació als pressupostos, valoren la importància de la seva aprovació. Explica que 
en aquest sentit estan negociant amb el govern i que esperen que sigui capaç 
d’acceptar propostes dels grups de l’oposició per assolir una majoria suficient que 
permeti aprovar uns pressupostos beneficiosos per a la ciutat. 

Finalment, i amb relació a les recomanacions sobre transparència i participació 
ciutadana, diu que se les fan absolutament totes seves. Creuen que la màxima 
transparència en aquest àmbit és bàsica, perquè així la ciutadania pot controlar de 
manera efectiva els pressupostos municipals i la seva liquidació. Per tant, ells sí que 
donaríem, encara que no voten, el seu suport a aquest Dictamen i, en aquest sentit, sí 
que voldrien tornar a demanar al govern que s’esforci perquè els grups de l’oposició 
finalment puguin votar la proposta definitiva d’Ordenances Fiscals i de Pressupostos 
per a l’any 2016. 

 Sra. M. Magdalena Barceló Verea (en nom del Grup Municipal de Ciutadans) 

Després de saludar a tothom, agraeix el fet de poder estar en aquest Consell de 
Ciutat, i la participació de totes les entitats i de tots els membres, perquè apropen a la 
realitat i a les necessitats de la ciutat, i la política ha d’estar basada en allò que de 
veritat passa a la ciutat. 

Es refereix a les ordenances fiscals i diu que, des del seu grup, ja van exposar que 
creien que aquest govern havia perdut l’oportunitat de fer una rebaixa fiscal, una 
pressió fiscal a tot el conjunt de la ciutadania, a tot el conjunt de la ciutat, ja que ells 
apostaven per fer una rebaixa de l’IBI, però a tots els ciutadans de Barcelona. 

Quant als pressupostos, valoren molt les recomanacions formulades des del Consell 
de Ciutat; són conscients que la pròrroga és un risc, que cal un diàleg; ara bé, perquè 
hi hagi un diàleg, ha d’haver-hi un gran respecte envers els diferents grups municipals 
que formem part d’aquest Consistori. Insisteix en el fet que ells sempre han mostrat un 
diàleg, i més quan es tracta de polítiques socials, perquè tant per a ella com per al seu 
partit les necessitats socials de tots els ciutadans, en especial quan les persones estan 
en una situació de vulnerabilitat, són una prioritat. Explica que per això creuen que un 
govern que té 11 regidors i un govern que necessita diàleg amb els diferents grups 
municipals i que sempre han ofert aquest diàleg no lliguen amb els últims adjectius que 
s’han dedicat en campanya electoral; creu que s’allunyen molt de poder mantenir un 
diàleg, tal com voldrien el seu grup municipal i els diferents grups que integren aquest 
Consistori, perquè la prioritat sempre seran els ciutadans. 
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Pel que fa a les recomanacions sobre transparència i participació en els pressupostos, 
diu que això forma part de la filosofia del seu partit. Creuen que és molt convenient, 
perquè consideren que els diners que hi ha a l’Ajuntament de Barcelona són del 
conjunt de la ciutadania i, per tant, els ciutadans han de saber en tot moment i amb 
total transparència què s’està fent. 

Assenyala que ells volen dialogar, volem tenir un consens. Creu que no només parla 
pel seu grup, sinó també pels diferents grups d’aquest Consistori; és per això que 
considera que perquè les coses es puguin dialogar, perquè hi pugui haver un consens, 
el primer que ha d’haver-hi en política és el màxim de respecte. 

 Sra. Montserrat Ballarín Espuña (en nom del Grup Municipal del Partit 
Socialista de Catalunya) 

Saluda l’alcaldessa, els regidors, les regidores i els membres del Consell de Ciutat. 
Comunica que, en primer lloc, en representació del Grup Municipal Socialista, vol 
expressar la satisfacció de tornar a formar part d’aquest Consell de Ciutat i de retrobar 
tantes cares amigues i amb les quals ja han fet moltes coses per a aquesta ciutat. 
Explica que ara està en una altra condició, perquè durant molts anys va estar 
presentant aquí les ordenances i els pressupostos, i ara forma part d’un grup de 
l’oposició. Ha de dir, però, que durant aquests quatre anys en què no ha estat en el 
govern no se li ha oblidat la fiscalitat de la ciutat de Barcelona, perquè, a més, com a 
professora de la Universitat Pompeu Fabra, donava, justament, l’assignatura de 
Fiscalitat Local. Per tant, la té bastant fresca. 

Pel que fa al Dictamen que han presentat d’Ordenances Fiscals i Pressupostos, vol 
agrair tota la feina feta. Reconeix que ella, en concret, sent passió per aquest tema, 
però que en el cas de la resta, no és un tema fàcil d’entrar-hi i creu que han fet unes 
aportacions, tant des del punt de vista tècnic com des del punt de vista de polític i de 
participació, de moltíssima qualitat. De fet, és una manifestació més de com és el 
compromís amb el qual treballen tots i totes en tots els temes que afecten la 
ciutadania. 

Quant als pressupostos i les ordenances, vol recordar que Barcelona és un model de 
ciutat solvent. Explica que ells continuaran treballant des de la seva modesta posició 
en aquest moment per continuar garantint la solvència de la ciutat i que la totalitat 
d’aquesta solvència es posi al servei de la ciutadania. 

Amb relació, concretament, a les Ordenances Fiscals, voldria destacar una mica com 
va anar aquest procés, perquè la presentació inicial d’ordenances que va fer el govern 
no es va arribar a aprovar, no es va arribar a presentar al primer Plenari, malgrat que a 
ella, personalment, això li va sorprendre molt. Perquè, què va fer el govern de 
Barcelona en Comú? Va fer dues coses fonamentals: el mes de juliol va dir que es 
faria una revisió cadastral; és a dir, els valors cadastrals de cara al 2017 seran nous; i 
va dir que mentrestant, durant el 2016, els congelarien, es congelaria el que és l’IBI. I, 
a més a més, van prendre com a base les ordenances fiscals que des de l’any 2012 no 
s’havien tocat. Per tant, bàsicament es va agafar una cosa que ens va sorprendre 
força com a Grup Socialista, les ordenances que Convergència , amb el suport del 
Partit Popular —el suport, exprés o no, o per abstenció, s’havia produït—, havia fet i 
les va dur a aprovació. 

Continua dient, però, que es van veure obligats a retirar aquestes ordenances i es va 
presentar una segona proposta d’aprovació inicial, que és la que ara s’està debatent, 
en la qual, doncs, es va pactar una certa progressivitat en l’IBI, perquè s’entenia que 
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l’IBI per a la majoria de la ciutadania ha d’estar congelat, perquè en els darrers anys 
ha tingut unes pujades absolutament extraordinàries, elevadíssimes, malgrat que la 
dreta sempre diu que quan governi abaixarà els impostos. Jo simplement els convido a 
mirar els rebuts dels quatre darrers anys de casa seva i a comprovar quant s’ha apujat 
l’IBI amb una dreta que teòricament abaixa els impostos. Recalca que aquest és un 
missatge que també cal tenir molt present. 

Explica que, per tant, es va fer aquesta progressivitat que han analitzat, però ella vol 
dir que el seu grup ja hi està treballant i que presentarà una al·legació en el sentit que 
la congelació sigui absolutament per a tothom, llevat per a aquells immobles que 
tinguin un valor cadastral superior als 300.000 euros. Per tant, això afectarà un 2 per 
cent dels immobles de la ciutat. La seva proposta va en el sentit de dir progressivitat 
exclusivament per als valors cadastrals més elevats. Al marge d’això, vol anunciar que 
ells estaran molt atents al que passi amb aquesta revisió cadastral i que faran tot el 
possible, evidentment, des de la seva modesta participació i representació, per garantir 
que el 2017 l’IBI es mantingui dins d’uns valors molt i molt raonables, que no suposin 
increments per a ningú. 

Dit tot això, assenyala que pel que fa als pressupostos, també comparteixen les 
consideracions que s’han formulat respecte als riscos que comporta una pròrroga dels 
pressupostos. No és una bona notícia. Evidentment, els pressupostos són el pal de 
paller de qualsevol política i, per tant, on es posa negre sobre blanc què és el que es 
vol fer a la ciutat. El protagonisme correspon al govern. Diu que també estan pensant 
quines aportacions podran fer quan aquests pressupostos es presentin a l’aprovació 
inicial. Només vol assenyalar que, tant pel que fa a les ordenances com als 
pressupostos, ells el que intenten és que totes i cadascuna de les mesures en les 
quals poden incidir vagin en la direcció de reduir les desigualtats socials, de fomentar 
la promoció econòmica i de generar ocupació. Especifica que això, per a ells, és el 
fonamental i que el seu compromís passa per aquests tres elements.  

 Sr. Josep Garganté i Closa (en nom del Grup Municipal de la Candidatura 
d’Unitat Popular) 

Explica que és la primera vegada que el seu grup és a l’Ajuntament i que assisteix al 
Plenari del Consell de Ciutat. Abans han explicat les experiències personals de 
participació en algun òrgan de l’Ajuntament; diu que ara ell també explicarà la seva.  

La seva experiència va consistir en ser portaveu de la vaga d’autobusos de TMB per 
aconseguir dos dies de descans, i el govern que hi havia llavors, tot i que li havien 
enviat nombrosos requeriments per tenir una reunió amb ells, bàsicament es va fer el 
desentès, i ell, un dia, a la plaça de Sant Jaume, literalment es va colar, i un cop dins 
va fer entendre el seu emprenyament i al final els van atendre. Cal dir que, després, 
l’Ajuntament, a través de la Guàrdia Urbana, li va dir que mai més tornaria a entrar a 
l’Ajuntament. Diu que es van equivocar una mica, però que, bé, aquí estan.  

Per tant, no és d’estranyar que la seva gent s’hagi mirat la institució amb escepticisme, 
desconfiança i, en molts casos, rebuig. Explica que això és conseqüència, 
fonamentalment, del fet que no s’ha escoltat, no s’ha vist el que estava passant en els 
barris o directament han utilitzat les porres o els han desallotjat quan han protestat per 
coses tan senzilles com ara acampar a la Diagonal pel 0,7, entre molts altres exemples 
de moltes mobilitzacions que hi ha hagut a la ciutat i que desgraciadament no han 
rebut el suport de la institució. 

Demana si des que han entrat ha canviat la visió que tenien sobre la institució, i respon 
que no ha variat. Matisa la resposta i diu que, de fet, ha empitjorat. L’últim exemple és 
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el Ple de l’Ajuntament, que suposadament és el lloc de la sobirania popular. Va votar a 
favor de treure el requeriment d’una sentència que donava la raó a quatre 
treballadores de BTV per cessió il·legal de treballadors; això vol dir que l’empresa 
municipal està contractant irregularment des de fa vint anys els seus propis 
treballadors i treballadores. El Ple —28 regidors i regidores— va votar a favor d’aixecar 
el recurs que havia posat la direcció de BTV i el passat dilluns vam saber que el 
Consell d’Administració de BTV no farà cas al Ple de l’Ajuntament i mantindrà el 
recurs. Explica que, per això, la seva visió de la institució, no només no ha millorat, 
sinó que de fet ha empitjorat.  

Pel que fa als òrgans de participació, relata que el que van fer des del seu 
desconeixement va ser parlar amb l’Orland Blasco per demanar-li els dictàmens sobre 
participació que el Consell de Ciutat havia estat fent al llarg dels últims anys. Comenta 
que els va sorprendre, perquè pel que havien anat veient dels diferents òrgans de 
participació resultava que, d’una banda no hi ha cap tipus de vinculació amb allò que el 
Consell de Ciutat proposa o planteja; tenen la sensació que se’ls escolta, se’ls dóna 
dos copets a l’esquena i després es fa el que es vol. Assegura que també són crítics 
pel que fa a la societat civil o als actors que participen en aquests organismes, perquè 
consideren que moltes organitzacions, molts col·lectius, moltes associacions no hi 
poden participar, per diferents motius: perquè no tenen gent alliberada per anar-hi, 
perquè no tenen prou gent, perquè no tenen el reconeixement institucional, etc. 

Assenyala que com suposa que han vist també amb el propòsit del PAM i dels PAD, 
després de tota la participació dels veïns i les veïnes, hi ha un punt que és la 
negociació dels partits, i que és aquí on acaben decidint. I així ho criticaven abans i 
veuen que així funciona, que per a ells és un mercadeig partidista en el qual finalment 
cadascú es posa les seves medalles per quedar bé amb alguna clientela. 

Pel que fa al tema dels pressupostos i les ordenances, explica que ells, en els dos 
casos, donaven suport al govern perquè s’iniciés el procés, perquè es pogués 
començar a fer públic i es poguessin començar a fer al·legacions i modificacions per 
part dels veïns i les veïnes i dels diferents organismes. Comenta que en el document 
del Consell de Ciutat, ells no funcionen de la manera tradicional; és a dir, que els 
regidors i regidores de la CUP no decideixen. Explica que ells, el que han fet, ha estat 
traslladar els seus dictàmens als d’ells, a les seves assemblees de districte. Assenyala 
que agraeixen la feina que han fet, que han de dir que els seus ritmes són col·lectius i, 
per tant, lents i que estan orgullosos i orgulloses d’aquests ritmes col·lectius, malgrat 
que no agradin a molta gent. 

Apunta que, com a mínim en el tema de les ordenances, ara s’està en el període 
d’al·legacions i modificacions. De fet, ja s’ha comentat, però si el topall dels 100.000 
euros ja ha desaparegut i ara s’està parlant d’un topall de 300.000 euros, la senyora 
que s’ha posat com a exemple ja no hauria de pagar el que abans se suposava que sí. 
Aclareix que, en aquest sentit, el Dictamen, tant pel que fa als pressupostos com a les 
ordenances, d’alguna manera ja està desfasat, perquè ja s’han fet modificacions. 

Agraeix la participació i diu que s’aniran veient aquí durant quatre anys. Aclareix que 
no sap si sempre vindrà ell, perquè són partidaris de fer rotacions i d’anar canviant les 
cares.  
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 Sra. Gala Pin Ferrando (presidenta de la Comissió Permanent i en nom del 
Grup Municipal de Barcelona en Comú) 

Després de donar les gràcies pel Dictamen, fa referència a dues coses que s’han 
comentat en la Comissió Permanent del Consell de Ciutat i que, en principi, 
començarien a treballar. Una és que, de cara als Pressupostos del 2017, més enllà del 
Dictamen, puguin començar a treballar-los al més aviat possible; d’aquesta manera 
s’evitaria anar amb presses, que és una de les queixes que es va formular a la 
Comissió Permanent i que els semblava molt adient. Per tant, esperen que, en la 
mesura del possible, abans de l’estiu es pugui començar a treballar els pressupostos. 
Assenyala que, segons van comentar a la Comissió Permanent, també hi ha la 
voluntat de començar a treballar en termes de pressupostos participatius de cara al 
2017 abans de l’estiu.  

L’altra és el compromís, almenys per part del govern, que sempre hi hagi un retorn 
dels dictàmens, tot i que és cert que no es fàcil compassar els tempos.  

Tot seguit es refereix a alguns temes que s’han comentat relacionats amb el Dictamen, 
com ara el fet de fer servir el superàvit per a l’emergència social que hi ha a la ciutat; 
per això també es va proposar la modificació de pressupostos, en principi aprovada 
justament per destinar gran part d’aquests 100 milions de superàvit a qüestions 
d’emergència social i també de millora dels barris. Comenta que la transparència amb 
els pressupostos s’està treballant i que creu que d’aquí a poc temps se’n podrà 
formular una proposta concreta. Diu que s’està fent l’esforç de treballar en negociació i 
en diàleg per poder presentar les Ordenances Fiscals de cara al Ple del 29 de 
desembre, perquè s’entén que, sinó, prorrogarien els que tenen; a més, també s’està 
fent l’esforç de treballar per assolir un consens en els pressupostos de cara als 
Pressupostos del 2016. 

Amb relació a la intervenció de la Sra. M. Rosa Lunas, de la FOCAGG, considera que, 
efectivament, caldria saber la gent i els perfils per veure també si cal buscar alguna 
forma de contrapartida a la situació de dones grans a l’Eixample que viuen en cases 
grans. Pel que fa a la resta, diu que no entrarà en temes dels partits, perquè entén que 
per això hi ha el Plenari i perquè, generalment, abans d’unes eleccions no és un bon 
moment per fer un debat en un Consell de Ciutat, atès que pot anar molt més enllà del 
Dictamen mateix. Diu que, per tant, s’estalvia els comentaris. 

 Alcaldessa 

Comunica que abans de procedir a la votació voldria fer una breu intervenció, perquè 
hi ha hagut una interpel·lació directa també com a alcaldessa. Diu que, efectivament, 
ella creu que per respecte a un espai de ciutat com aquest, no s’ha de portar la 
campanya electoral aquí, però que una vegada que ja s’ha fet per part d’alguna de les 
intervinents, no creu que es pugui admetre una difamació sense cap mena de 
resposta. 

Vol especificar-li a la regidora representant del Grup de Ciutadans que, efectivament, 
aquest govern té tota la voluntat de diàleg amb tots els grups, també amb el seu, i que 
suposa que ella sabrà que, precisament els interlocutors del seu grup per a aquestes 
negociacions van parlar amb un representant del Grup de Ciutadans, el qual va dir 
explícitament als seus membres que tenien ordres del partit de no arribar a acords 
abans de les eleccions. Assegura que aquesta conversa es va mantenir, tot i que no 
vol entrar en més detalls, però vol deixar clar que ella ha fet unes acusacions que no 
només són falses, sinó que els fets demostren el contrari. 
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En qualsevol cas, assegura i reitera tota la seva voluntat de diàleg, com s’està fent 
aquestes setmanes, i la seva confiança que, efectivament, aquest diàleg es traduirà en 
unes Ordenances Fiscals que seran més justes; més justes que les que es van 
presentar inicialment, perquè no tenen la pretensió que cap proposta inicial del govern 
sigui la millor possible. Assenyala que estan totalment oberts a les aportacions dels 
grups municipals, d’aquest Consell i d’altres espais de participació, i que, per tant, 
intentant millorar al màxim possible les propostes inicials, compten amb la seva ajuda 
per tirar endavant, tant les Ordenances Fiscals, com els Pressupostos. 

Explica que, dit això, es reprèn el tema del Dictamen i es procedeix a votar-lo.  

 Sr. Joan Bordetas (en nom del Consell Ciutadà de l’Eixample)  

Comenta que voldria fer un petit aclariment sobre l’IBI. Diu que ho ha parlat diverses 
vegades amb regidors, en plenaris, en pressupostos amb els socialistes i amb 
Convergència. Afirma que durant els últims vuit anys l’IBI sempre ha pujat; no només 
en els últims quatre anys, sinó en els darrers vuit anys, i que en té els rebuts.  

 Alcaldessa 

Informa que, després d’aquest aclariment, es procedeix a la votació i recorda que els 
grups municipals no voten.  

Informa que queda aprovat el Dictamen amb 45 vots favorables, 1 vot contrari i 1 
abstenció.  

5. Presentació de l’informe de renovació del Consell de Ciutat 

 Vicepresident segon (Sr. Alejandro Goñi Ferrer) 

Informa que explicarà la situació que hi ha en aquest moment pel que fa al procés de 
renovació del Consell de Ciutat. Recorda que no és un procés fàcil ni àgil, que hi ha 
diversos grups i que cada grup té la seva manera de ser reelegit.  

Assenyala que, per tant, vol parlar, primer de tot, d’un grup que ja està consolidat, el 
dels representants dels grups polítics municipals, integrat per la Sra. Gala Pin, la 
presidenta de la Comissió Permanent; el Sr. Raimond Blasi, per part del Grup 
Municipal de Convergència i Unió; la Sra. Gala Pin, evidentment, per part del Grup 
Municipal de Barcelona en Comú; la Sra. Marilén Barceló, representant del Grup 
Municipal de Ciutadans; la Sra. Trini Capdevila, per part d’Esquerra Republicana; el 
Sr. Jaume Collboni, per part del Grup Municipal del Partit dels Socialistes de 
Catalunya; la Sra. Àngels Esteller, representant del Grup Municipal del Partit Popular; i 
el Sr. Josep Garganté, representant del Grup Municipal de la Candidatura d’Unitat 
Popular. Diu que aquest grup ja està triat, ja està consolidat. 

Informa que també hi ha els representants dels consells ciutadans de districte, que són 
10, un per cada districte. En el mandat anterior es van renovar tres representants. La 
renovació s’ha sol·licitat per escrit als consellers de districte que fan de secretaris 
d’aquests òrgans: han de ratificar el representant actual o nomenar-ne un de nou. El 
termini finalitza l’11 de gener. Especifica que aquest grup, per tant, encara està en 
procés de renovació. 

Tot seguit es refereix al consells sectorials de ciutat. Són 19 persones. Per a la 
renovació s’ha demanat als secretaris dels consells sectorials que confirmin el seu 
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representant o que nomenin una persona nova. El termini també finalitza l’11 de gener. 
Indica que, per tant, aquest grup també està en plena creació. Recorda que s’ha de 
tenir en compte que en molts casos es confirmarà el representant actual mentre es du 
a terme la renovació dels consells sectorials. En el mandat anterior ja es van renovar 
les següents representacions: el Consell Municipal de Lesbianes, Gais, Trans, 
Bisexuals i Intersexuals de Barcelona (dues vegades); el Consell Escolar Municipal; el 
Consell Rector de l’Institut Municipal de Discapacitats; el Consell de la Formació 
Professional; el Consell Assessor de la Gent Gran (també dues vegades); i el Consell 
Municipal de Benestar Social. Especifica que això representa un total de sis consells 
sectorials. 

Explica que les institucions més significatives les tria el govern municipal a proposta 
dels grups municipals i han de representar els sectors més rellevants de la ciutat. 
Afegeix que la proposta actual es considera que està força equilibrada i que s’està 
obert a la proposta de noves incorporacions fins al 30 de desembre. Comenta que això 
és el que els ha dit el secretari quan la senyora Gabancho ha comunicat que 
s’acomiadava, tot i que després dels aclariments pertinents ha resultat que no era així.  

Tot seguit es refereix al Fitxer General d’Entitats Ciutadanes. Informa que els 
representats són votats d’entre totes les entitats del Fitxer General d’Entitats. Es van 
presentar 31 candidatures, que són: l’Associació de Benestar i Desenvolupament; 
l’AMPA Vedruna; l’Associació Periquitos; l’Associació Famílies Monoparentals; 
l’Associació Amics del Passeig de Gràcia; l’Associació Cultural Gitana de la Cera; 
l’Associació de Veïns de la Dreta de l’Eixample; l’Associació de Veïns i Comerciants 
del Racó de les Corts; l’Associació d’Entitats Excursionistes del Barcelonès; 
l’Associació Musical Cultural Mas Guinardó; l’Ateneu Barcelonès; Barcelona Oberta; el 
Casal dels Infants per l’Acció Social als Barris; el Col·legi de l’Art Major de la Seda; la 
Coordinadora d’Entitats del Poble-sec; Depana; Dincat; Ecologistes en Acció de 
Catalunya; ECOM; ECOSERVEIS; Federació Catalana de la Unió Democràtica de 
Pensionistes i Jubilats de Catalunya; la Federació d’Organitzacions Catalanes de Gent 
Gran; la Federació d’Entitats del Clot-Camp de l’Arpa; la Federació de Colles de Sant 
Medir; la Federació d’Associacions Cannàbiques de Catalunya; la Federació Catalana 
de Drogodependències; la Fundació Esclat Marina; el Gremi de Pastisseria de 
Barcelona; el Sant Lluc Centre de Pràctica Artística; el Secretariat d’Entitats de Sants, 
Hostafrancs i la Bordeta; i la Taula d’Entitats de Sarrià.  

Informa que la votació electrònica es va dur a terme del 4 al 18 de novembre, i que 
cada entitat del Fitxer podia votar una de les candidatures. Van votar 204 entitats i les 
entitats escollides, per ordre del nombre de vots, són: Coordinadora d’Entitats del 
Poble-sec; Secretariat d’Entitats de Sants, Hostafrancs i la Bordeta; Dincat; Federació 
de Colles de Sant Medir; Taula d’Entitats de Sarrià; Casal dels Infants per l’Acció 
Social als Barris; Federació d’Organitzacions Catalanes de Gent Gran; Federació 
d’Entitats del Clot-Camp de l’Arpa; Associació Benestar i Desenvolupament; Barcelona 
Oberta; Associació d’Entitats Excursionistes del Barcelonès; Associació de Veïns i 
Comerciants del Racó de les Corts: Fundació Esclat La Marina, Ecologistes en Acció 
de Catalunya; i l’Associació Musical Cultural del Guinardó. De les quinze entitats 
escollides, vuit són incorporacions noves i set entitats repeteixen la seva presència. 
Les noves són: Dincat; la Federació de Colles de Sant Medir; la Taula d’Entitats de 
Sarrià; Barcelona Oberta; l’Associació de Veïns i Comerciants del Racó de les Corts; la 
Fundació Esclat Marina; Ecologistes en Acció; i Associació Musical Cultural Mas 
Guinardó. 

Indica que, pel que fa al procés, hi ha hagut demandes per millorar-lo. Una de les 
queixes va formular-la una de les entitats de discapacitat auditiva perquè el vídeo de 
les candidatures no està subtitulat. Una altra demanda va ser que s’hagi de votar un 
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mínim de tres entitats, i només una. També s’ha demanat una millora en la distribució 
de les cartes certificades; es retornaven a l’Ajuntament al cap de set dies, i no al cap 
de quinze dies, com es fa normalment. La primera quinzena de gener es convocaran 
aquestes entitats per informar-les del funcionament i incorporar-les en la dinàmica del 
Consell. 

Assenyala que les persones d’especial rellevància són quinze i que són nomenades a 
proposta dels grups municipals. Per acord de la Comissió Permanent del 3 de 
novembre de 2015 es va decidir que cada grup polític municipal proposarà dues 
persones i que la Comissió Permanent, per consens, en proposarà 15. Es preveu que 
les propostes dels grups municipals es tindran el 22 de desembre i que el 
nomenament es farà el mes de gener. 

Quant al Registre Ciutadà, explica que està integrat per quinze persones: ciutadans i 
ciutadanes triats de manera aleatòria i que es representen a ells mateixos. El sorteig 
es va fer el 4 de novembre aquí, a la seu del Consell de Ciutat, i va tenir en compte els 
criteris de territori, gènere i edat. Del 5 al 18 de novembre es confirmarà la voluntat de 
les persones escollides de formar-ne part. S’escullen 15 persones i 30 de reserva per 
si algun ciutadà renuncia a ser membre del Consell de Ciutat. Els membres del 
Registre Ciutadà, un cop han estat escollits, passen a formar part del Consell Ciutadà 
del seu districte d’origen. Les persones que van ser seleccionades en el sorteig són: 
Vicente Carballido Maseda, Delfí Cosialls Pueyo, Maria del Carmen Penella García, 
Esmeralda Sainz-Ezquerra Sada, José Ruiz de Arechavaleta Enríquez, Àngel Serra 
Campos, Ricard Pla Martinez, Inmaculada Vicente Molina, Miquel Carrillo Marcos, 
Montserrat Ferrando i Martínez, Carlos Ruiz, Josep Conesa Fernández, Carlos 
Rosales Cañete, Inma González Gallo i Helena Martorell Eixarch. 

Assenyala que el passat 13 de desembre la Secretaria del Consell de Ciutat va fer una 
sessió de treball amb les persones escollides i se les va convidar a assistir a aquest 
Plenari del 17 de desembre.  

Acaba la intervenció fent una darrera consideració sobre la renovació del Consell. 
Explica que, en primer lloc, el Consell queda renovat un cop s’han fet tots aquests 
procediments, s’ha tancat l’expedient i s’ha fet el Decret de Nomenament. Els mesos 
de desembre i gener són un període de transició d’aquest Consell, en el qual les noves 
persones proposades i les actuals podran coincidir en espais de treball del Consell de 
Ciutat. A la propera convocatòria de Plenari, un cop s’hagin fet els nomenaments, 
caldrà escollir les noves vicepresidències. I, el mateix dia, cada àmbit escollirà dues 
persones, perquè formin part de la Comissió Permanent. L’actual Comissió Permanent 
exercirà les seves funcions fins al primer Plenari de l’any 2016. Es preveu fer una 
darrera sessió amb l’actual composició el mes de gener o febrer. Properament 
s’anunciarà el procediment i els terminis per presentar les candidatures per escollir les 
dues vicepresidències. 

1. Torn obert de paraules  

 Alcaldessa 

Anuncia que s’ha arribat a l’últim torn obert de paraules i convida a participar-hi, en 
especial, als membres que deixen el Consell de Ciutat, encara que alguns ja ho han fet 
al començament, per si es volen acomiadar o volen donar algun consell als que ara 
arriben.  
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 Sra. Cristina Dacruz (del Registre Ciutadà) 

Explica que ha estat membre del Registre Ciutadà des del començament del Consell 
de Ciutat i diu que ha estat una experiència molt enriquidora, perquè permet conèixer 
des de dins com es treballa en política.  

En qualsevol cas, vol celebrar que finalment hi continuïn havent 15 persones del 
Registre Ciutadà al Consell de Ciutat, perquè en un moment determinat es va posar en 
dubte que hi haguessin persones a títol individual. Ells van considerar que valia la 
pena que es mantingués la ciutadania a títol individual, perquè pensen que poden ser 
transversals en tots els temes que es tracten aquí, i també aporten una frescor 
important. Assenyala que, en la seva opinió, la ciutadania a peu de carrer ha d’estar 
representada. 

Dóna les gràcies per tots els anys que ha estat aquí i anima el Consell de Ciutat a tirar 
endavant i a fer moltes coses. Creu que és important que es mantingui.  

 Sr. Emilio Ruiz (del Registre Ciutadà) 

Comenta que vol aprofitar aquest darrer torn per acomiadar-se després d’haver 
col·laborat durant 9 anys en el Consell de Ciutat.  

Explica que va ser elegit com a suplent el 2004 i que va començar a participar 
com a membre del Consell de Ciutat al març del 2006. L’any 2004 va veure la 
convocatòria del Registre Ciutadà. El seu primer impuls va ser d’apuntar-s’hi, 
perquè havia participat en la vida associativa de la ciutat i perquè participar en 
el Consell de Ciutat, l’òrgan de participació més important de l’Ajuntament de 
Barcelona, en el qual hi havia 15 persones a títol individual, li semblava una 
gran idea. S’hi va apuntar i va tenir la sort de sortir elegit com a suplent i, més 
endavant, de poder suplir una baixa. 

Comenta que en aquests anys els ciutadans a títol individual han treballat de 
valent; recorda, per exemple, que van fer reunions sobre el PAM i els 
Pressupostos i les Ordenances Fiscals en què assistien moltes de les persones 
inscrites en el Registre Ciutadà del districte de l’Eixample. Recalca que ha estat 
un treball molt enriquidor per a les persones que hi han participat i que han 
contribuït a millorar el Consell de Ciutat i el seu funcionament.  

 

 Sr. Enric Canet (en nom del Casal dels Infants del Raval) 

Felicita la gent del Registre Ciutadà, perquè sempre han demostrat una alta 
constància, no només aquí, sinó també en la Comissió Permanent i en els grups de 
treball.  

Per això vol demanar a les entitats que falten —comenta que malauradament falta 
molta gent— que escullin entitats que vinguin, que vulguin venir, no solament al 
Plenari, sinó també als grups de treball, que són molt importants. Com més grups de 
treball hi hagi, millor, perquè és així com funciona l’elaboració de dictàmens.  
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 Sra. Eulalia Perarnau (en nom del Secretariat d’Entitats de Sants, Hostafrancs 
i la Bordeta) 

Assenyala que ella també ha estat al Consell de Ciutat i a la Comissió Permanent des 
del principi, encara que és representant d’una entitat i que la seva entitat sí que ha 
sortit elegida. Diu que d’ara endavant, la Lluïsa Erill la substituirà. Comenta que ha 
estat encantada de poder participar en el Consell de Ciutat, però que creu que ja era 
hora de renovar.  

 Sr. Albert Riera (en nom de la FaPaC) 

Saluda a tothom i, després de presentar-se, comenta que volia plantejar una petita 
reflexió. Diu que s’està parlant molt de participació, però que una bona part de la 
ciutadania, que són els nens i les nenes de la ciutat, no hi és.  

Recorda que fa pocs dies es va celebrar el Dia Internacional de la Convenció de Drets 
de l’Infant, que insisteix en les tres pes a les quals tenen dret infants: protecció, 
provisió i participació. Diu que posa aquest tema sobre la taula perquè considera que 
la participació dels infants podria ser un projecte molt engrescador i que es podria dur 
a terme a través de les escoles de la ciutat.  

 Alcaldessa 

Dóna per finalitzat Consell de Ciutat. aquest plenari i agraeix l’ assistència i la feina 
feta dins i fora del mateix. 

 

Orland Blasco 
Secretari del Consell de Ciutat 
 

 

 


